



តើអ្វីទៅគឺជាមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម?

មជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម គឺជាវិធានការនៃការដោះស្រាយវិវាទ ផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ដែលគូភាគីបានព្រមព្រៀង ផ្តល់សិទ្ធិអំណាចសម្រេច សេចក្តីទៅលើវិវាទផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម (ទៅតាមច្បាប់ និង នីតិវិធីដែលគូភាគី បានកំណត់នៅក្នុងកិច្ចព្រមព្រៀងរបស់ខ្លួន) ដោយប្រើប្រាស់វេទិកាមជ្ឈត្តការ ដែលវេទិកាមជ្ឈត្តការនេះ អាចមានមជ្ឈត្តករចំនួន ០១ រូប ឬ ៣ រូប លើកលែងតែគូភាគីវិវាទបានព្រមព្រៀងផ្សេងពីនេះ (នៅគ្រប់ ករណីទាំងអស់ វេទិកាមជ្ឈត្តការត្រូវមានសមាសភាពមជ្ឈត្តករជាចំនួនសេស) ។



សេចក្តីសម្រេចរបស់វេទិកាមជ្ឈត្តការអាចត្រូវបានទទួលស្គាល់ និង អាចដាក់ឱ្យអនុវត្តដោយបង្ខំតាមផ្លូវ តុលាការបាន។

ចំពោះនីតិវិធី នៅក្នុងការចាប់ផ្តើមមជ្ឈត្តការ ការបង្កើតវេទិកាមជ្ឈត្តការ ដំណើរការមជ្ឈត្តការ ការ សម្រេច និង មជ្ឈត្តវិនិច្ឆ័យ ត្រូវបានកំណត់នៅក្នុងច្បាប់ស្តីពីមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ឆ្នាំ ២០០៦ និង វិធាន ស្តីពីមជ្ឈត្តការ នៃមជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ដែលបានអនុម័ត នៅថ្ងៃទី ២៥ ខែ មីនា ឆ្នាំ ២០២១។

មជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ហៅកាត់ថា ម.ជ.ម. ត្រូវបានបង្កើតឡើងដោយ ច្បាប់ ស្តីពីមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ដែលបានប្រកាសឱ្យប្រើដោយព្រះរាជក្រម លេខ នស/រកម/ ០៥០៦/០១០ ចុះថ្ងៃ ទី ០៥ ខែឧសភា ឆ្នាំ២០០៦ និង អនុក្រឹត្យលេខ ១២៤ អនក្រ.បក ចុះថ្ងៃទី ១២ ខែ សីហា ឆ្នាំ ២០០៩ ស្តីពីការរៀបចំនិង ការប្រព្រឹត្តទៅរបស់មជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម (ម.ជ.ម)។

ក្រុមមេធាវី អេសឌីអាយ អន្តរជាតិ

SDI INTERNATIONAL LAW GROUP

Professionalism, Quality, Efficiency, Virtue

គោលបំណង និង បេសកកម្មនៃ ម.ជ.ម គឺដើម្បីលើកកម្ពស់ការដោះស្រាយវិវាទពាណិជ្ជកម្មតាមរយៈ មជ្ឈត្តការនៅកម្ពុជា និង បង្កើតឲ្យមានរចនាសម្ព័ន្ធចាំប្រាច់ និងវិធានសម្រាប់ការចាត់ចែងសំណុំរឿងមជ្ឈត្តការ និងដើម្បីធានារក្សាគុណភាពស្តង់ដារខ្ពស់នៃមជ្ឈត្តការនៅកម្ពុជា។

អនុក្រឹត្យលេខ ១២៤ ក៏បានតម្រូវឱ្យ ម.ជ.ម. ផ្តល់នូវសេវាកម្ម និង ការបណ្តុះបណ្តាលអំពី យន្តការ ដោះស្រាយវិវាទក្រៅប្រព័ន្ធតុលាការផងដែរ។

វិធានស្តីពីមជ្ឈត្តការ នៃមជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ដែលបានអនុម័ត នៅថ្ងៃទី ២៥ ខែ មីនា ឆ្នាំ ២០២១ ត្រូវយកមកអនុវត្ត ប្រសិនបើវាគឺជាវិវាទព្រមព្រៀងដាក់វិវាទរបស់ខ្លួន ឱ្យដោះស្រាយ តាមរយៈមជ្ឈត្តកម្ម ចាត់ចែងដោយមជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ឬ តាមរយៈមជ្ឈត្តកម្ម ក្រោមវិធានរបស់មជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ឬ ប្រសិនបើ ពាក្យពេចន៍ ក្នុងការព្រមព្រៀង នោះ មានអត្ថន័យដូចគ្នា។

យោងតាមប្រការ ២.៣ នៃវិធានស្តីពីមជ្ឈត្តការនៃមជ្ឈមណ្ឌលជាតិ នៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្មនេះ ដែរ បានចែងថា ប្រសិនបើប្រការណាមួយនៃវិធាននេះ ផ្ទុយនឹងបទប្បញ្ញត្តិដែលមានអានុភាពចាប់បង្ខំណាមួយ របស់ច្បាប់ស្តីពីមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្មនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា (ក្នុងករណីដែលព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា គឺជាទីកន្លែងធ្វើមជ្ឈត្តការ) ឬ បទប្បញ្ញត្តិដែលមានអានុភាពចាប់បង្ខំណាមួយរបស់ច្បាប់ផ្សេងទៀត ដែល គ្រប់គ្រងមជ្ឈត្តកម្ម (ក្នុងករណីដែលព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជាមិនមែនជាទីកន្លែងធ្វើមជ្ឈត្តការ) បទប្បញ្ញត្តិនោះ ត្រូវមានឧត្តមានុភាព។

ការចាប់ផ្តើមមជ្ឈត្តកម្ម៖ យោងតាមយន្តការដោះស្រាយវិវាទដោយមជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែក ពាណិជ្ជកម្ម ការចាប់ផ្តើមមជ្ឈត្តកម្មត្រូវចាប់ផ្តើមឡើងដោយ សេចក្តីជូនដំណឹងអំពីមជ្ឈត្តកម្ម ដែលនាគីវិវាទ មានបំណងដាក់វិវាទរបស់ខ្លួនឱ្យដោះស្រាយតាមរយៈមជ្ឈត្តកម្ម ទៅអគ្គលេខាធិការដ្ឋាននៃ មជ្ឈមណ្ឌលជាតិ នៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ដែលខុសអំពីនីតិវិធីបណ្តឹងរដ្ឋប្បវេណី ដែលចាប់ផ្តើមដោយ ការដាក់ពាក្យ បណ្តឹង ឬ ពាក្យសុំទៅតុលាការ ដោយនាគីដើមចោទ ឬ អ្នកដាក់ពាក្យសុំ។

ក្រុមមេធាវី អេសឌីអាយ អន្តរជាតិ

SDI INTERNATIONAL LAW GROUP

Professionalism, Quality, Efficiency, Virtue

ភាគីរ៉ាប់ដែលមានបំណងដាក់រ៉ាប់របស់ខ្លួន ឱ្យដោះស្រាយតាមរយៈមជ្ឈត្តកម្ម ត្រូវបានគេហៅថា (ភាគីប្តឹងទាមទារ) ហើយភាគីម្ខាងទៀត ត្រូវបានគេហៅថា (ភាគីឆ្លើយតប)។

យោងតាមវិធានស្តីពីមជ្ឈត្តការនៃមជ្ឈមណ្ឌលជាតិនៃមជ្ឈត្តការផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម ខាងលើនេះដែរ នៅក្នុងដំណើរការមជ្ឈត្តការនានាក្រោមវិធាននេះ ភាគីរ៉ាប់នីមួយៗអាចត្រូវបានតំណាងដោយបុគ្គលណាម្នាក់តាមការជ្រើសរើសរបស់ខ្លួន ដោយមានវត្តមានបញ្ហាអំពីសិទ្ធិតំណាងនេះ ដែលអាចតម្រូវដោយអត្ថប្រយោជន៍ ឬផែនការដ្ឋាន ឬផែនការមជ្ឈត្តកម្ម។

ក្រោយពីផែនការមជ្ឈត្តកម្មត្រូវបានបង្កើតឡើង និងបញ្ចប់ពីបានផ្តល់ឱកាសឲ្យភាគីរ៉ាប់ ផ្តល់យោបល់ជាលាយលក្ខណ៍អក្សរ ក្នុងអំឡុងពេល ១៥ថ្ងៃប្រតិទិន ផែនការមជ្ឈត្តកម្ម អាចចាត់វិធានការដែលចាំបាច់នានារួមបញ្ចូលទាំងការបដិសេធអ្នកតំណាងថ្មីរបស់ភាគីរ៉ាប់ក្នុងការចូលរួមក្នុងដំណើរការមជ្ឈត្តការទាំងស្រុង ឬដោយផ្នែក ជៀសវាងទំនាស់ផលប្រយោជន៍របស់មជ្ឈត្តករ ដែលកើតមានឡើងពីការប្តូរ ឬបន្ថែមអ្នកតំណាងថ្មី។ (នៅមានត...)

រៀបរៀងដោយ: លោកស្រី ខៀវ សុផា

 **អាសយដ្ឋាន**
បុរីបឹងហ្លួត ដង្កោ មុនីវិហារ ផ្ទះលេខ ៥១ និង ៥១A ផ្លូវជាតិលេខ ៦A
សង្កាត់ប្រកល្បី ខណ្ឌបឹងកេងកង រាជធានីភ្នំពេញ។

Borey Peng Huoth, The Star Monirah, #51&51A,
National Road 6A, Sangkat Prek Leap, Khan Chroy
Changvar, Phnom Penh, Cambodia.

 (+855) 69 636 886 / 86 562 897
 (+855) 69 636 886 / 86 562 897
 www.sdi-law.com
 sdilawgroup@gmail.com
 SDI International Law Group